农业工程学报

Transactions of the Chinese Society of Agricultural Engineering

首页 中文首页 政策法规 学会概况 学会动态 学会出版物 学术交流 行业信息 科普之窗 表彰奖励 专家库 咨询服务 会议论坛

首页 | 简介 | 作者 | 编者 | 读者 | Ei(光盘版) 收录本刊数据 | 网络预印版 | 点击排行前100篇

张 岩.崔丽娟,李 伟,张曼胤,赵欣胜,王义飞,张亚琼,基于主成分分析的水平潜流湿地磷去除模型[J].农业工程学报,2013,29(13):200-207

基于主成分分析的水平潜流湿地磷去除模型

Modeling phosphorus removal in horizontal subsurface constructed wetland based on principal component analysis

投稿时间: 2013-05-02 最后修改时间: 2013-06-04

中文关键词:磷,主成分分析,模型,水平潜流湿地,人工神经网络

英文关键词:phosphorus principal component analysis models horizontal subsurface constructed wetland artificial neural network

基金项目:中央级公益性科研院所基本科研业务费专项"潜流湿地磷去除动力学机制研究"(CAFINT2013C13);中国林业科学研究院基本科研业务费项目"兼顾景观功能的小型人工湿地设计研究"(CAFYBB2012010)

<u>张</u> 岩	1. 中国	林业科	学研究院	:湿地研	究所,	北京,	1000912	. 湿地生	态功能	与恢复	北京市	重点实验	佥室,	北京,	100091
崔丽娟	1. 中国	林业科	学研究的	:湿地研	究所,	北京,	1000912	. 湿地生	- 杰功能	与恢复:	北京市	重点实验	☆室,	北京,	100091
							1000912								100091
<u>李</u> 伟	1. 中国	<u> </u>	子妍九的	元 石匠 月巴 10万	九別,	北尔,	1000712	· 202.001	念切形	习恢复.	北牙甲.	里从头?	业主,	北,	100071
张曼胤	1. 中国	林业科	学研究院	:湿地研	究所,	北京,	1000912	. 湿地生	态功能	与恢复	北京市	重点实验	佥室,	北京,	100091
赵欣胜	1. 中国	林业科:	学研究院	 完湿地研	究所,	北京,	1000912	. 湿地生	态功能	与恢复	北京市	重点实验	<u>金室,</u>	北京,	100091
王义飞	1. 中国	林业科	学研究院	_記 湿地研	究所,	北京,	1000912	. 湿地生	态功能	与恢复	北京市	重点实验	佥室,	北京,	100091
张亚琼	1. 中国	 林业科:	学研究院	完湿地研	究所,	北京,	1000912	. 湿地生	态功能	与恢复	北京市	重点实验	佥室 ,	北京,	100091

摘要点击次数:62

全文下载次数:43

中文摘要:

作者

单位

通过对水平潜流湿地(HSSF-CW)3a运行效果进行研究,分析了HSSF-CW不同处理单元单位面积总磷(TP)去除率对水温的响应变化曲线,利用正弦函数对各处理单元不同时间单位面积TP去除率变化过程进行了拟合,并通过主成分分析(PCA)和冗余分析(RDA)筛选影响磷去除的主要环境因子,进而利用人工神经网络(ANN)对各处理单元出水总磷浓度(TPo)进行了模拟。结果表明:水温较低时(<20℃),单位面积TP去除率对水温变化不敏感,随温度升高(>20℃),单位面积TP去除率升高并出现较大波动,最高达3.27 g/(m2?d);单位面积TP去除率与水温之间存在一定的多项式函数关系(R2=0.1082, p=0),不同处理单元拟合关系存在一定差异(R2=0.318~0.350);不同月份单位面积TP去除率符合正弦变化规律(R2=0.231,p=0),夏季去除率高于秋季,平均单位面积基除率为(0.331±0.132)g/(m2?d),8月份出现最大值(0.397±0.125 g/(m2?d));通过PCA和RDA对不同环境因子与单位面积TP去除率之间的关系进行分析,发现单位面积TP去除率与进水TP质量浓度、水温、流量、溶解氧和蒸散发之间呈一定的正相关性,而与水深之间无显著相关关系;选取影响磷去除效果的主要环境因子进水TP质量浓度、水温、流量、溶解氧、pH值和蒸散发作为输入参数,构建ANN预测模型,通过反向学习算法和交叉验证对模型构型进行了构建和筛选,结果表明输入层、隐含层和输出层中神经元最佳构型分别为6-3-1;利用层次分析法将数据集分为训练集和验证集两部分,通过对比不同处理单元TPo实测值和模拟值,表明模型能够基本反映TPo的变化趋势和范围(R2=0.677~0.800)。该研究可为管理和改善水平潜流湿地运行效果提供参考。

英文摘要:

Abstract: Performance of a horizontal subsurface constructed wetland (HSSF-CW) running for three years was studied. Response curves of the area removal of total phosphorus (TP) to the changes in water temperature were analyzed for different treatment cells. The temporal changes in the area removal of TP in different treatment cells were simulated by the sinusoidal function. Based on the statistical methods of principal component analysis (PCA) and redundancy analysis (RDA), the main environmental factors influencing the removal of TP were selected. Afterwards, the effluent TP concentration (TPo) was simulated and predicted through the artificial neural network (ANN). The results suggested that the area removal of TP was insensitive to water temperature changes when the water temperature was low ($<20^{\circ}$ C), while great fluctuations combined with an increase of the area removal of TP occurred as the water temperature increased to a higher degree ($>20^{\circ}$ C). The highest value of area removal TP (3.27 g/(m2?d)) was reached at the temperature of 24.5° C. The relationship between the area removal of TP and the water temperature in different treatment cells was described by the polynomial function, and consequently reasonable accuracy was obtained (R2=0.1082, p=0.000). The variation of area removal of TP in different months was found to be in line with sinusoidal changes (R2=0.231, p=0.000). The area removal of TP with a plateau of 0.397 ± 0.125 g/(m2?d) observed in August was higher than that in autumn. The average area removal of TP was 0.331 ± 0.132 g/(m2?d) in summer. With the method of PCA and RDA, the relationship between the area removal of TP and different environmental factors was analyzed. As a result, the main impact factors including the influent TP concentration (TPi), wastewater temperature (Temp), flow rate (Flow), dissolved oxygen (DO), pH and evapotranspiration (ET) were found, and subsequently selected as the input parameters for ANN modeling. Comparison of the actual and simulated T

查看全文 下载PDF阅读器

您是第6048897位访问者

主办单位:中国农业工程学会 单位地址:北京朝阳区麦子店街41号

服务热线: 010-65929451 传真: 010-65929451 邮编: 100125 Email: tcsae@tcsae.org 本系统由北京勤云科技发展有限公司设计